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بعدازانیمیشنهای»یخزده«
»برادران سوپر ماریو« می تازند

همدلی| انیمیشــن »برادران سوپر ماریو« با رسیدن به 
رقم فروش ۱.۲۵۴ میلیارد دلار عنوان سومین انیمیشن 
پرفروش تاریخ را از آن خود کرد. به نقل از اســکرین، در 
هفتمین آخر هفته اکران فیلم »برادران ســوپر ماریو« 
از یونیورســال، این فیلم از فروش ۱.۲۴ میلیارد دلاری 
»شگفت انگیزان ۲« پیشی گرفت و به سومین انیمیشن 
بزرگ تمام دوران در باکس آفیس جهانی تبدیل شد. این 
انیمیشن تاکنون یک میلیارد و ۲۵۴ میلیون و ۷۰۴ دلار 
فروخته است.در میان فیلم های انیمیشن، تنها »یخ زده 
۲« بــا فروش ۱.۴۵ میلیــارد دلار و »یخ زده« با فروش 
۱.۲۸ میلیارد دلار فروش بیشــتری داشته اند. البته در 
این ارقام تورم لحاظ نشده است.با فروش ۶۷.۴ میلیون 
دلار تاکنون، مکزیک همچنان برترین منطقه بین المللی 
برای این فیلم انیمیشن است. در ژاپن که تنها چهار هفته 
از اکران این انیمیشــن می گذرد فروش آن از بریتانیا / 
ایرلنــد با فروش ۶۴.۲ میلیون دلار پیشــی گرفته و با 
فروش ۶۷.۴ میلیون دلار، دومین منطقه بزرگ فروش 
بین المللی آن شده است.در این هفته فرانسه پس از ژاپن 
که فروش ۵.۳ میلیــون دلاری را ثبت کرد، فروش ۱.۶ 
میلیون دلاری این انیمیشن دومین منطقه پرفروش بود 
و نشــان داد »برادران سوپر ماریو« هنوز دارد به فروش 
خود ادامه می دهد. شروع تعطیلات در فرانسه در روزهای 
پنجشــنبه و جمعه از عوامل اقبال زیاد از این فیلم بود. 
فرانسوی ها تاکنون ۵۶.۵ میلیون دلار برای تماشای این 
انیمیشن بلیت خریده اند.فیلم انیمیشن »برادران سوپر 
ماریو« اکنون بیســت و یکمین فیلم بزرگ تمام دوران 
در باکس آفیس جهانی است و به فیلم های »دیو و دلبر« 
که با فروش ۱.۲۷ میلیارد دلار در رتبه بیستم جای دارد 
و »یخ زده« که با فروش ۱.۲۸ میلیارد دلار رتبه نوزدهم 
را دارد، نزدیک شده است.دیگر انیمیشن های پرفروش 
تاریخ »مینیون ها« در سال ۲۰۱۵ با فروش ۱.۱۶ میلیارد 
دلار، »داســتان اسباب بازی ۴« ســال ۲۰۱۹ با فروش 
۱.۰۷۳ و »داستان اسباب بازی ۳« سال ۲۰۱۰ با فروش 

۱.۰۶۷ میلیارد دلار بوده اند.

سعیدخانی؛پخشکنندهفیلمسینمایی»غریب«:
تعداد زیادی از مردم به سینما نمی روند

همدلی| سعید خانی مدیرعامل شرکت سینمایی خانه 
فیلم و پخش کننده فیلم سینمایی »غریب« به کارگردانی 
محمدحسین لطیفی که با ورود به چرخه اکران آنلاین 
پرونــده اکران عمومی خود را با ثبت فروش ۱۰ میلیارد 
تومانی در گیشه بســت، با تأکید بر اهمیت حضور این 
فیلم در ترکیب فیلم های اکران نوروز ۱۴۰۲ گفت: نوروز 
امســال برای اهالی سینما موقعیت ویژه و حساسی بود 
چون بعد از ســه ســال بحرانی در پخش فیلم، بالاخره 
مخاطبان با سینما آشــتی کردند و این تنوع نسبی در 

اکران باعث شد که طیف های مختلف به سینما بیایند.
پخش کننده »غریــب« در مورد شــرایط این فیلم در 
ســینماهای کشــور گفت: من این فیلم را در جشنواره 
دیدم و علاقه مند شــدم پخش آن را بر عهده بگیرم اما 
باید بگویم به طور طبیعی فیلم هایی همچون »غریب« در 
اکران سینمایی نیازمند حمایت های ویژه در تبلیغات و 
پخش هستند تا در رقابت با آثار کمدی بتوانند مخاطبان 
خودش را به سینما بیاورند.خانی اضافه کرد: باید این نکته 
را در نظر گرفت که تعداد زیادی از مردم ما به ســینما 
نمی آیند. بخشی از این نیامدن ها به مسئله اقتصادی و 
گرانی مرتبط است اما بخش مهم تر آن هایی هستند که 
فیلم موردنظرشان را روی پرده نمی بینند و رفته رفته با 
سالن های سینمایی قهر می کنند. فیلم سینمایی »غریب« 
از آن دست فیلم هایی بود که بخشی از مخاطبان پنهان 
سینمای ایران را فعال کرد و به سالن ها آورد.پخش کننده 
»غریب« با تأکید بر اینکــه این جنس آثار در رقابت با 
فیلم های کمدی باید از حمایت های ویژه برخوردار باشند، 
گفت: ما معمولاً می بینیم که عمدتاً نهادهای فرهنگی 
بیشتر به دنبال حمایت از تولید فیلم هایی با موضوع دفاع 
مقدس هستند و وقتی فیلم ساخته شد رهایش می کنند 
و کاری به تبلیغات یا پخش آن ندارند.وی ادامه داد: اینکه 
صداوسیما یا شهرداری، تیزر و بیلبورد برای تبلیغ یک 
فیلم پخش کنند بخشی از ماجراست اما بخش مهم تر 
این است که سالن سینما و حمایت هایی برای پخش هم 
باید باشد که مخاطب به راحتی برود و فیلم را ببیند. حرفم 
این است که در زمان اکران فیلمی مثل »غریب« حداقل 

سالن های سینمایی دولتی باید کنار پخش کننده باشند.
این پخش کننــده افزود: اتفاق مثبتی کــه درباره پخش 
»غریب« افتاد، این بود که حوزه هنری کنار فیلم بود. بخش 
مهمی از حمایت های لازم برای اکران این فیلم از ســوی 
موسســه بهمن ســبز صورت گرفت. این برای من خیلی 
ارزشمند است که ۴۲ درصد از سهم سانس های سینماهای 
وابسته به این موسسه در اختیار فیلم سینمایی »غریب« 
قرار گرفت به طوری که ســهم نمایش فیلم در سانس های 
بعد از ســاعت ۱۶ در سینماهای حوزه هنری بیش از ۶۶ 
درصد بوده اســت.خانی درباره رتبه فروش فیلم »غریب« 
در سالن های ســینمایی گفت: سالن های حوزه هنری در 
صــدر فروش فیلم »غریب« قرار دارند و بعدازآن به ترتیب 
پردیس های ســینمایی ملت، کوروش، ایران مال، آزادی، 
شمیران، شکوفه تهران و چارسو ازجمله سینماهای پرفروش 
این فیلم بودند.او با اشاره به اینکه این فیلم در فاصله ۶۵ روز 
توانسته در حدود ۲۴۰ هزار مخاطب را به سالن های سینما 
بیاورد گفت: چینش فیلم های نــوروزی به گونه ای بود که 

»غریب« باید پیروز جنگ با کمدی ها می شد.

منصورجهانیدرگفتوگوباتلویزیون»فرانس24«:
فیلم سازان مطرح ایرانی از کن به جهان 

معرفی شده اند

همدلی| منصور جهانی؛ خبرنگار مستقل و بین المللی سینما 
در گفت وگو با تلویزیون »فرانس France »۲۴ ۲۴ گفت: 
مطرح ترین سینماگران ایرانی از جشنواره بین المللی فیلم  
»کن« فرانسه به ســینمای جهان معرفی شده اند.منصور 
 France »۲۴ جهانــی در گفت وگو با تلویزیون »فرانــس
۲۴ فرانسه گفت: جشنواره بین المللی فیلم  »کن« فرانسه 
به عنوان معتبرترین رویداد ســینمای دنیا همیشه اهمیت 
ویژه ای به سینمای ایران داده و جایگاه خاصی برای آن قائل 
است. مطرح ترین سینماگران ایرانی ازجمله؛ زنده یاد »عباس 
کیارستمی« با فیلم سینمایی »طعم گیلاس« با گرفتن جایزه 
معتبر نخل طلا و دیگر کارگردانان سرشناس ایرانی ازجمله؛ 
اصغر فرهادی، جعفر پناهی، بهمن قبادی، محمد رسول اف 
و ... بعد از حضور در جشنواره بین المللی فیلم  »کن« فرانسه 
و دریافت جوایز بخش های مختلف رقابتی به سینمای جهان 
معرفی شده اند.جهانی در مورد حضور آثار سینماگران ایرانی 
در دوره های مختلف جشنواره بین المللی فیلم  »کن« گفت: 
همه ساله، جدیدترین آثار شــاخص سینمای ایران به این 
رویداد معتبر ســینمایی ارائه می شود و برای نخستین بار، 
علاقه مندان و مشتاقان هنر سینما، روزنامه نگاران، منتقدان، 
نویسندگان سینمایی و درمجموع، عوامل سینمای جهان به 
تماشای آن ها می نشینند و توسط هیئت داوران بخش های 
مختلف رقابتی مورد ارزیابی و داوری قرار می گیرند.منصور 
جهانی در پایان این گفت وگو تأکید کرد: جشنواره بین المللی 
فیلم  «کن« فرانســه، نخستین پنجره معتبر  سینمایی در 
جهان است که به روی سینمای ایران گشوده می شود و این 
همکاری درخشان و ارزنده؛ همچون دوره های گذشته، در 

دوره های آتی نیز، ادامه خواهد داشت.

ازمجموعهآلبومهای»نوایدوست«
»شوقانه« شنیدنی شد

همدلی| »شــوقانه« از مجموعه آثار »نوای دوست« عنوان 
یکــی از تازه ترین آلبوم های منتشرشــده در فرآیند تولید 
و فروش محصولات موســیقایی اســت که با آهنگسازی و 
نوازندگی سه تار فرهاد مشتاق و نوازندگی دف شهاب قاسمی 
در دسترس شنوندگان موسیقی ایرانی قرار گرفت.»شوقانه«، 
»خارا«، »شوق دیدار«، »تمنا«، »ضیافت«، »باوان«، »رقص 
موج«، »حســرت«، »آشــوب«، »دلــوره«، »رقص کویر«، 
»مثنوی«، »عزیمت«، »فرجام«، »جشــن« عنوان قطعاتی 
هســتند که در این آلبوم پیش روی مخاطبان قرار گرفته 
است.فرهاد دودانگه صدابردار و میکس، الهام پاکروان مدیر 
اجرایی، جلال زرکانی طراح و گرافیســت نیز دیگر عوامل 
اجرایی این آلبوم را تشکیل می دهند.فرهاد مشتاق درباره این 
آلبوم نوشته است: »شوقانه اثری است مبتنی بر بداهه نوازی 
و تولید محتوای موسیقایی که در لحظه شکل گرفته و در 
مدت زمان چهار ساعت در استودیو خلق و ثبت شده است. 
هنر بداهه نوازی دارای ابعاد شیوه ها و شگردهای متفاوتی است 
که بر پایه دانسته ها و مایه داشته های ذهنی هنرمند شکل 
می گیرد. یکی از این شیوه ها بداهه نوازی بر پایه )وزن( متر 
است که در این اثر اوزان بر بسامد و پرکاربرد موسیقی ایران 
)دستگاهی و بومی( دستمایه قرار گرفته است.مؤلفه اصلی 
شوقانه جمله پردازی در قالب وزن های مختلف موسیقی ایران 
اعم از وزن های ساده، ترکیبی و لنگ است که در بستر دستگاه 
شور و اشاراتی به شعبات )آوازات( و درجات اصلی )مدال( آن 
خلق شده است. بهره گیری از موتیف های ریتمیک، ملودیک 
و نغمه های آشنای موسیقی ایرانی، دستگاهی یا بومی سرمایه 
ذهنی و دارایی عاطفی هر نوازنده اســت که در جان و روح 
هنرمند رسوخ و رسوب کرده و به عنوان سرمایه های فرهنگی 
ایده پردازی می تواند با بازنوازی و مرور آن ها موجب بیانی نو 
و خلق اثر جدید با هویت ملی و ایرانی شــود.به نوشته مهر، 
بهره گیری از مضراب های متعدد و ظرفیت های صوتی ساز 
سه تار در تمام گستره پردگانی این ساز ایرانی و مرور خاطرات 
موسیقایی که حاصل آموزه های ۳۰ سال کاوش و تلمذ در 

موسیقی منجر به تولید این آلبوم شده است.«

درنخستینجشنوارهروابطعمومیهایبرتر
پیشرانهایاقتصادیایران

جایزه »ارتباط آفرینان« به روابط 
عمومی مهراصل رسید

همدلــی| جایزه ملــی نخســتین جشــنواره روابط 
عمومی های برتر پیشــران های اقتصادی ایران با عنوان 
»ارتباط آفرینان«، به روابط عمومی »مهراصل« اهدا شد.

ابراهیم مولائی مدیر روابط عمومــی کارخانجات تولیدی 
شرکت مهراصل با دریافت جایزه ملی در نخستین جشنواره 
 ،)۲۰۲۳ Communicators Festival( ارتباط آفرینان
عنوان یکی از روابط عمومی های برتر بخش خصوصی سال 
کشــور را از آن خود کرد.مولائی در این جشــنواره که روز 
دوشــنبه اول خردادماه ۱۴۰۲ با حضــور دبیرکل مجمع 
کارآفرینان ایران، نمایندگان مجلــس، مدیران کل روابط 
عمومی هــای وزارت صمت، اقتصاد و دارائی، بانک مرکزی، 
جمعی از اساتید برجسته، پیشکسوتان، مدیران و کارشناسان 
بخش خصوصی حوزه ارتباطات و روابط عمومی برگزار شد، 
جایزه ملی بخش انتشارات این جشنواره را از آن خود کرد.

گفتنی است فراهم کردن فضای مناسب برای تبادل تجارب 
روابط عمومی های عضو مجمع کارآفرینان ایران، شناسایی 
و معرفــی الگوهای برتــر فعالیت در روابــط عمومی های 
پیشــران های اقتصادی بخش خصوصی، تلاش در جهت 
ترویج فعالیت هــای تخصصی در حــوزه روابط عمومی و 
همچنین معرفی و تقدیر از روابط عمومی های فعال، خلاق و 

موفق؛ برخی از اهداف این جشنواره ذکر شده است.

همدلی|علینامجو:چند روز قبل خبری در فضای 
مجازی دست به دست شد در رابطه با ممنوع ازکاری 
تعدادی از چهره های شناخته شده در عرصه موسیقی 
پاپ. ازجمله این هنرمندان رضا صادقی، محســن 
یگانه، امیر مقاره، بابک جهانبخش و امید حاجیلی 
بودند که بر اساس ادعای مطرح شده از سوی کمیته 

»پیگیری وضعیت چهره ها« ممنوع ازکار شده اند. 
ایــن خبــر در فاصله کوتاهــی از زمان انتشــار با 
واکنش های گسترده ای روبه رو شد. محمد معتمدی؛ 
خواننده موســیقی ایرانی که البتــه نامش در بین 
خوانندگان ممنوع الفعالیت نیامــده بود، اصل این 
خبــر را کذب خواند. او گفــت: » خبر ممنوع ازکار 
شدن تعدادی از هنرمندان موسیقی ایران در فضای 
مجازی کذب و شایعه است. این گونه شایعه سازی ها 
موجب بدتر شدن اوضاع نابسامان موسیقی کشور 

می شود. همیشه منبع خبر را جویا شوید.«
محمــد معتمدی و رضــا صادقی در یــک برنامه 
استعدادیابی با نام »آوای جادویی« که سال ۱۴۰۱ 
ضبط شده اما اخیراً پخش خود را آغاز کرده در کنار 
محمد اصفهانی و رضا یزدانی به عنوان هیئت داوران 

حضور دارند.
بااین حال رضا صادقی، امیر مقاره و محســن یگانه 
در صفحات شخصی خود در فضای مجازی به خبر 

ممنوعیت فعالیتشان واکنش داشتند.
مقاره؛ خواننده گروه ماکان در رشته استوری هایی 
در حســاب رسمی خود در اینستاگرام، )که البته با 
غلط های املایی فراوانی هم همراه بود و بی دانشی 
این چهره را همچــون بی هنری اش فریاد می کرد( 
ممنوعیت خود از فعالیت را تلویحاً تأیید کرد و در 
همان فاصله محســن یگانه نیز با انتشار پسُتی در 

فضای مجازی به نوعی بر این خبر مهر تأیید زد.
البته دقایقی بعد خبرگــزاری فارس درصدد کذب 
خواندن این خبر برآمد و ظاهراً گفتگویی با محسن 
یگانه را منتشــر کرد اما این چهــره خیلی زود در 
صفحه اینستاگرامی خود اعلام کرد با هیچ رسانه ای 

مصاحبه نکرده است.
پــس ازآن نیز خبرگزاری ایســنا تماســی با مدیر 
برنامه های بعضی از این خواننده ها داشت که برخی 
از آن ها ممنوعیت کاری را تأیید کردند و برخی نیز 
ترجیح دادند فعلاً صحبتی درباره این ماجرا نداشته 
باشند و درخواســت کردند که به خود هنرمندان 

استناد شود.
البته در این حین از سوی آنان این نکته یادآوری شد 
که ممنوعیت فعالیت هنرمندان هیچ گاه به صورت 
رسمی و مکتوب اعلام نمی شود، مگر در مواردی که 
هنرمندان قصد فعالیت و برگزاری کنسرت داشته 
باشــند که در آن صورت اســتعلام منفی و اجازه 

فعالیت به آن ها داده نخواهد شد.
رضا صادقی یکی از خوانندگانی که نامش در ابتدای 
این سیاهه ممنوع ازکاری آمده است، درباره ی ماجرای 
ممنوعیت کار خود گفت: »تقریباً دو یا سه هفته پیش 
به من اعلام شــد که دیگر اجازه فعالیت ندارم. ولی 
نکته جالب ماجرا اینجاست که خبر ممنوعیت کار 
از سمت وزارت فرهنگ اعلام یا اعمال نشده است، 
بلکه یک کمیته به نام »پیگیری وضعیت چهره ها« 
که درباره آن اطلاعی ندارم به شرکت »لیما« و مدیر 
برنامه من آقای میلاد ماهــان راد، این خبر را اعلام 

کرد.« این هنرمند همچنین در پاسخ به این سؤال 
که به نظر او آیا ممنوعیت کاری هنرمندان در عصر 
تکنولوژی کارآمد است؟ پاسخ داد: »اصولاً واژه ای به 
اســم »ممنوعیت« در شأن هنر نیست. حال وقتی 
به یک باره به هنرمندی که بیش از دو دهه با پذیرش 
کلیه کمبودها و سلیقه های عجیب بازهم به فعالیت 
خود ادامه داده اعلام می شــود که ممنوع الفعالیت 
شده و برای کنسرت اعلام شده و مجوزدار سمنان، 
سایت بلیت فروشی او بسته می شود، دیگر چه باوری 
برای تولید هنر در او باقی می ماند؟«در ادامه نوبت 
به محمد الهیاری؛ مدیرکل دفتر موســیقی وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی رســید تا درباره ماجرای 
پر ابهام ممنوع ازکاری برخی خوانندگان موســیقی 
پــاپ، توضیحاتی ارائه کند.به نقل از روابط عمومی 
معاونت هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی، محمد 
الله یاری مدیرکل دفتر موســیقی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی در واکنش به حواشی به وجود آمده 
پیرامون فعالیت برخی هنرمندان، به افزایش فعالیت 
موسیقایی کشور در ماه های اخیر اشاره کرده و آماری 
از اجراهای صحنه ای و همچنین مجوزها ارائه داده 
است. به گفته او در اردیبهشت سال جاری با مجوز 
دفتر موســیقی در تهران و در سالن های با ظرفیت 
بیش از ۱۲۰ نفر، تعداد ۱۲۰ کنســرت موســیقی 
برگزار شــده اســت.الله یاری همچنین در بخشی 
از توضیحات خود یادآور شــده اســت، در این سه 
ماه در گونه پاپ اکثر هنرمندان بنام و سرشــناس 
و موردتوجه مردم روی صحنه رفته اند.او همچنین 
از فعالیت تازه برخی هنرمندان با مســاعدت دولت 
و نهادهای مرتبط بعد از چند سال خبر داده است. 
این مدیر فرهنگی همچنین از بدیهی بودن احتمال 
بروز مشکلاتی درزمینهٔ فعالیت های موسیقایی گفته 
و راه حل آن را مراجعه هنرمندان به دفتر موسیقی 

معاونت هنری وزارت ارشاد عنوان کرده است.
به گفته او »در هر برهــه زمانی ملاحظه ای وجود 
داشته باشد با خواننده و تهیه کننده مربوطه در میان 

گذاشته خواهد شد.«
اللهیاری با درخواست از هنرمندان در پرهیز از دامن 
زدن به حواشی رسانه ای مطابق آنچه وزیر فرهنگ 
و ارشاد اســلامی گفته اســت، بیان کرد: »تأکید 
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی بر پرهیز از پرداختن 
به حواشــی در رسانه ها و فضای مجازی، تسهیل و 
تســریع در فرایندهای پاســخگویی و گفتگو برای 

تکریم هنرمندان و رفع سوءتفاهمات و افزایش نشاط 
هنری و اجتماعی است.«

نکته جالب درباره این ماجرا سخنان وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسلامی بود. او گفت: »این را شبکه رسانه ای ما 
باید بررسی کند که چطور امکان دارد تصمیمی که 
هنوز گرفته نشده، یک هو می آید رسانه ای می شود و 

بحث می شود. 
اســماعیلی افزود: »این ها یکسری مقررات خاصی 
دارد در داخل وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی یک 
ترتیبات روشنی هســت بررسی می شود مشکلی 
وجود داشته باشد به افراد اعلام می شود. اصلاً ما در 
این زمینه چیز مخفی نداریم و مشخص است اگر در 
این زمینه برای کسی مشکلی پیش بیاید با اجرایش 
موافقت نمی کنند.«وزیر ارشاد در ادامه توضیح داد: 
»اینکه قبل از گرفتن تصمیم جوســازی رسانه ای 
بشود... من از همه بخش ها دیروز خواستم به این گونه 
شایعه سازی های رسانه ای پایان بدهند؛ اجازه ندهند 
افرادی با انگیزه های مختلف بیایند و ایجاد التهاب 
بکنند. حوزه فرهنگ، هنر و رسانه قواعد روشنی دارد 
و متولی اش وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی است. 
مثل هر صنفی ممکن اســت کسی جایی تخلفی 
کرده باشد که طبق مقررات رسیدگی می کند اگر 
جمع بندی شد به صورت عملی به خود شخص اعلام 

می شود و در کارهایش تأثیر دارد.«
او در پایان سخنان خود هم تأکید کرد: »اینکه یک 
نفــر بیاید اعلام کند و کلی خبــر ایجاد کند،  جز 
یک شایعه ســازی چیزی نیست و من از اساس این 
نوع خبرســازی ها را رد می کنم. حتماً عزیزانمان، 
هنرمندانم و فرهنگ دوستانمان خبرها را از طریق 
اعلام رســمی وزارت خانه و نهادهای متولی در این 

حوزه دنبال کنند.
آقای الهیاری رئیس دفتر موســیقی ماست و آقای 
ســالاری هم معاون هنری ماست، هر موردی لازم 
باشد، اطلاع رسانی خواهند کرد. حالا که فعالیت ها 
الحمدالله عادی شده عوض اینکه خوشحال باشند 
کارها در فضای فرهنگی هنری دارد به خوبی دنبال 
می شــود، انگار گروهی ناراحت هســتند. در حوزه 
سینما شاهد هستید با اعداد بسیاری خوبی مواجه 
هستیم در حوزه های مختلف نظیر موسیقی تئاتر و 
... هم همین طور است؛ نمایشگاه باعظمت کتاب هم 
برگزار شده اســت. نام عده ای هم در ایجاد التهاب 
است؛ من خواهش می کنم اهالی فرهنگ و هنر فقط 

از طریق دوســتان ما در وزارت ارشاد این مسائل را 
دنبال کنند.«

این ســخنان در ادامه با واکنش ســه نفــر از این 
خواننده ها مواجه شد. رضا صادقی دراین باره نوشت: 
»از بیست اردیبهشت تمام فعالیت های من رو متوقف 
کردند و جوابی هم از کســی نگرفتم؟ بنده با دفتر 
موسیقی تماس گرفتم و جواب درستی در تائید یا 
رد ندادن و گفتن پیگیر می شوند و به همین دلیل 
من دو هفته سکوت کردم که موضوع بررسی بشه 

که جوابی نگرفتم.«
امیر مقاره خواننده گروه ماکان نوشت »یا حرف 
غیرواقعی تحویل مردم ندهید یا بگویید ما اطلاع 
نداشتیم یا بگویید یکی لج کرده)سلیقه شخصی( 
و داریم درســتش می کنیم یا بگویید تصمیمی 
بوده که من در جریانش نبودم و تازه صبح جمعه 
فهمیدم!«امید حاجیلی سومین چهره در میان 
ممنوع شدگان بود که در واکنش به سخنان آقای 
وزیر نوشت: »اینجانب امید حاجیلی مدت هاست 
که ممنوع ازکار هستم و تمام پیگیری های من، 
تهیه کننده و مدیر برنامه ام از دفتر موســیقی، 
معاونت هنری و حراست وزارت ارشاد بی نتیجه 
بوده است. طبق صحبت های جنابعالی احتمالاً 
دوستان زیرمجموعه شــما اطلاعات صحیح و 
کاملــی در اختیارتون قرار نمی دهند که شــما 
این گونه تمام مشکلات و ممنوعیت ها را تکذیب 

می کنید.«
در نهایت به نظر می رســد در انتشار همزمان خبر 
ممنوعیت کاری برای چهره های شناخته شده این 
دوران در حوزه موســیقی پاپ حتما اراده ای وجود 
داشته و بدون شک خوانندگان نامدار موسیقی پاپ 
در صدد ایجاد موجی برای بیرون کشــیدن خود از 
باتــلاق ممنوعیت بوده اند اما باید دید دلایل وزارت 
ارشاد برای ممنوعیت از فعالیت این چهره ها که از 
قضا در همه دوره های گذشته که تعدادی از اهالی 
هنر بنا به دلایل خود تصمیم به تحریم یا تعلیق اجرا 
روی صحنه گرفتند، پای کار بودند و هیچ وقت هیچ 
یک از اجراهای خود را حتی به تعویق هم نینداختند، 
چه بوده  است؟ به نظر می رسد دستکم حق این نامها 
که در چند ماه گذشته حاضر نشدند به هیچ عنوانی 
اجراهای خود را تعطیل کنند، ممنوع ازکاری آن هم 
در روزگاری که حالا حت برخی از تحریم کنندگان 
هم برای دریافت مجوز اجرا در دل امید دارند، نباشد.

نگاهیبهماجرایممنوعازکاریچهرههایمعروفموسیقیپاپ

ممنوعیت کسانی که مقابل تحریم ایستادند
رویداددریچه

همدلی| مجید مجیدی؛ کارگردان سینمای ایران در نشست »شصت 
سال ســینمای ایران و عرض ارادت به پیشگاه امام رضا )ع(« درباره 

مصائب تولید مستند »رضای رضوان« سخن گفت.
در پنجمین شب برنامه »شصت سال سینمای ایران و عرض ارادت 
به پیشــگاه امام رضا )ع(«، فیلم های »رضای رضوان« ساخته مجید 
مجیدی، »مشهد مقدس و ایمان« ساخته حسین ترابی و »یا ضامن 
آهو« ساخته پرویز کیمیاوی در پردیس مهر کوهسنگی به نمایش 
درآمد و در ادامه با حضور مجید مجیدی نشســت پرسش و پاسخ 
فیلمش برگزار شــد.مجید مجیدی در ابتدای این نشســت، گفت: 
همه ما از همان بدو کودکی، با نام آقا علی بن موسی الرضا )ع( پیوند 
خورده ایم و همه خاطرات مختلفی از اقصی نقاط کشور از حرم امام 
رضا )ع( داشته و داریم.او ادامه داد: آستان مقدس حرم امام رضا )ع( 
زوایای پنهانی دارد که خیلی ویژه است و خیلی گنجینه بزرگی است. 
باعث تأسف است که این گنجینه بسیار بزرگ که ریشه های تاریخی، 
فرهنگی و مذهبی دارد این چنین مغفول مانده است. متأسفانه یکی از 
دلایل این مغفول بودن، نگاه سنتی بوده که در این سال ها در آستان 

وجود داشته است.
مجیدی افزود: با بهروز شــعیبی که صحبت می کردم او هم تعریف 
می کرد که برای فیلم »بدون قرار قبلی«، با چه سختی هایی توانسته 

است در حرم کار کند.
کارگردان فیلم »بچه های آسمان« عنوان کرد: برای ما ساخت مستند 
»رضای رضوان« در حرم رضوی خیلی ســخت بود. الآن نگاه نکنید 
که به راحتی با این دوربین های موبایل در حرم می توان فیلم و عکس 
گرفت. آن موقع داشتن دوربین در حرم رضوی یک جرم نابخشودنی 
بود. ما بااینکه با آســتان هماهنگ کرده بودی، وقتی کار می کردیم، 
دو ســاعت بعد که شیفت عوض می شد، می آمدند همه وسایل ما را 
می گرفتند. البته دیگر عادت کرده بودیم.این کارگردان سینما یادآور 
شد: جای تأسف اســت که چنین گنجینه بزرگی داریم و در طول 
این سال ها، آثار بسیار کمی در این زمینه تولید شده است. از زوایای 
مختلف می توان درباره آســتان قدس فیلم تولید کرد مثلاً یکی از 
مواردی که می توان به آن پرداخت وقف نامه ها اســت. در حوزه وقف 
کارهای پژوهشی و تحقیقی و حتی مستندها و فیلم های بلند داستانی 
خوبی می توان تولید کرد.مجیدی تأکید کرد: آستان مقدس امام رضا 
)ع( الآن مثل یک کشــور است که همه مســائل را در خود دارد و 

اگر لایه های مختلف آن موردبررسی قرار گیرد شکل ارزشمندی پیدا 
می کند. نوع بافت مدیریتی که در این سال ها در آستان وجود داشته 

راه را برای این عرصه باز نکرده است.
کارگردان فیلم »آواز گنجشک ها« گفت: سینماگری واقعاً وجود ندارد 
که عشق و ارادتی به ساحت مقدس امام رضا )ع( نداشته باشد. حتی 
در خارج از کشــور با برخی از فیلم سازان صحبت کرده ام آن ها هم 
ارادت ویژه ای به این ساحت مقدس دارند. بااین همه ظرفیت، جفای 
بزرگی نسبت به این آستان مقدس شده است. هر کاری که با ساحت 
مقدس اهل بیت نسبت پیدا می کند، چون با عشق تولید می شود قطعاً 

باعث ماندگاری اثر خواهد شد.
مجیدی با اشاره به ساخت فیلم »محمد رسول الله )ص(« گفت: یکی 
از توفیقــات زندگی من این بــوده که فیلم زندگی »حضرت محمد 
)ص(« را کار کرده ام. آقای ویتوریو استرارو فیلم بردار فیلم ما یکی از 
بهترین فیلم برداران حال حاضر دنیاست. یک روز که فشار کاری زیاد 
بود به خاطر شرایط روحی مناسبی که نداشتم کار را تعطیل کردم. 
آقای استرارو من را صدا کرد و از من یک سؤال کرد و گفت؛ جمعیت 
کل جهان چه قدر اســت؟ ۱۲۰ سال دیگر یک نفر از این جمعیت 
هفت میلیاردی روی زمین نخواهد بود ولی یقین بدان که این فیلم 
برای دویست الی سیصد سال دیگر باقی خواهد ماند. تو فکر کن داری 

کاری می کنی که برای آیندگان خواهد بود.
این کارگردان سینما با اشاره به فیلم »یا ضامن آهو« گفت: فیلمی که 
پرویز کیمیاوی درباره امام رضا )ع( ساخته یعنی فیلم »یا ضامن آهو«، 
به نظرم یکی از شــاهکارهای مستندی است که درباره امام رضا )ع( 
ساخته شده و آقای کیمیاوی با این فیلم برای خودش باقیات الصالحات 
باقی گذاشته است. کیمیاوی یکی از فیلم سازان بزرگ سینمای ایران 
اســت و آثار شاخصی تولید کرده و این فیلم یک اثر بی بدیل بوده و 

خواهد بود.
مجیدی در پاســخ به سؤالی درباره ساخت فیلم درباره امام رضا )ع( 
بیان کرد: واقعاً خود من به طورجدی چه مستقیم و چه غیرمستقیم 
تلاش کرده ام که اتفاق هایی بیفتد ولی نگاه سنتی که در آستان وجود 
دارد به نوعی ســد و مانع در این راه بوده اســت. مثلاً می توان درباره 
آداب زیارت کارهای جدی کرد. در حوزه کودک و نوجوان اصلاً ما کار 
نکرده ایم و نتوانسته ایم گوهر وجود مقدس آقا علی بن موسی الرضا )ع( 
را به کودکان معرفی کنیم و نه درزمینهٔ انتشار کتاب ها و حوزه های 

دیگر توانســته ایم فرهنگ سازی کنیم و این خسارت بزرگی است.او 
افزود: در پلتفرم ها، این همه سریال ساخته می شود. سالی ۲۵ میلیون 
تشرف به مشهد انجام می شود و دریایی از سوژه وجود دارد ولی چون 
این راه بسته است به خاطر همین از آن پرهیز می کنند. مگر اینکه 

تحول بنیادی در آستان قدس انجام شود و راه را باز کنند.
مجیدی در بخش دیگری از صحبت های خود گفت: یکی از آرزوهای 
من این بود که شــهرکی که برای فیلم »محمد رســول الله )ص(« 
ساختیم یک مرکز توریستی و گردشگری شود. خیلی از کشورهای 
دنیا هم حاضر بودند بیایند و در آنجا کار کنند. من به همه جای دنیا 
رفته ام از هالیوود و بالیوود تا چینه چیتا اما واقعاً این شهرک »محمد 
رسول الله )ص(« کار منحصربه فردی است. با یک زیرساخت اساسی 
آنجا را ساختیم البته الآن دارد آنجا فیلم ها و سریال های زیادی ساخته 
می شود. هم اکنون بخش زیادی از سریال »سلمان فارسی« در آنجا 
دارد کار می شود ولی در مقیاس کاری که در این شهرک انجام شده، 
آن بهره برداری لازم انجام نشــده است.او متذکر شد: آن زمان با ۳۷ 
میلیارد تومان آنجا را ساختیم ولی الآن ارزش آن هفت هشت هزار تا 
ده هزار میلیارد تومان است. دوست داشتم آنجا برای حضور دانشجویان 
و … باشــد چون ما آنجا را به گونه ای ساختیم که عیناً مطابق مکه 
۱۴۰۰ ســال پیش است.مجیدی در بخش پایانی صحبت های خود 
در پاسخ به سؤال یکی از دانشجویان درباره توصیه اش به فیلم سازان 
جوان گفت: فیلم ســازان جوان ایرانی به لحاظ تکنیک و سخت افزار 
خیلی رشد کرده اند. فیلم هایی از آن ها می بینم که به لحاظ تکنیک 
و خلاقیت های تصویری فوق العاده است اما متأسفانه درزمینهٔ تحلیل 
محتوا ضعیف هستند و خلأ دارند. فیلم سازان جوان باید تحقیق کنند 
و بخوانند و در حوزه اندیشــه هم ورزیده شــوند و جامعه را از ابعاد 
مختلف بررسی کنند. هنرمند و فیلم ساز زمانی می تواند جهانی را خلق 
کند که خودش صاحب جهانی شود و اگر صاحب جهانی نشود، مقلد 
می شود. مهم ترین بخشی که فیلم سازان جوان از آن لطمه می خورند 
این اســت که تقلید می کنند. البته این در سینمای حرفه ای ما هم 

وجود دارد که خیلی خطرناک است.
اجرای نشست پرسش و پاسخ را مسعود نجفی بر عهده داشت. این 
برنامه توسط بنیاد بین المللی فرهنگی هنری امام رضا )ع( با مشارکت 
حوزه هنری و همراهی فیلم خانه ملی ایران، موسســه تصویر شهر و 

مدرسه اسلامی هنر برگزار می شود.

دربازنمایش»رضایرضوان«

روایت مجید مجیدی از سختی های فیلم برداری در حرم امام رضا)ع(


